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Aktuális gondolatok az erdei 
vadkár jelentõségérõl

Egy „örökzöld” probléma, nógrádi perspektívából

Ha a 161 éves Erdészeti Lapok digitális 
archívumában rákeresünk az „erdei 
vadkár” kifejezésre, nyolcszáznál több 
találat jelzi, hogy a kérdéskör elemzése 
folyóiratunkban is jelentõs múltra, 
szakcikkek tömegére tekint vissza. 
A nagyvadállomány hatásának súlya, 
valamint szerepének közhatalmi és 
szakmai megítélése is sokat alakult az 
elmúlt évszázadban.

Figyelemre méltó példa erre báró 
Inkey Pál „A vadkárok kérdése” címû, 
1936 márciusában (Erdészeti Lapok 75. 
évf. 3. sz. 191. o.) megjelent írása is. 
A szerzõ elkerülhetetlennek tartotta a 
vadkárok megelõzését – a vadállo-
mány csökkentésével, illetve kizárásá-
val a kárveszélyes területekrõl. Elsõ-
sorban a nagyvadállomány szabályo-
zásának hatékonysága érdekében, már 
akkor felvetette a vadászati tilalmi idõk 
felfüggesztésének lehetõségét.

Prof. dr. Náhlik András lapunk 2022. 
novemberi számában foglalta össze az 
erdõ és a nagyvad kapcsolatának kuta-
tásait az elmúlt fél évszázadban. Megál-
lapításai szerint: „Bár a nagyvad erdei 
jelenlétének hatása a csemeték és az er
dõ fejlõdésére az erdõvad kapcsolatá
nak meghatározó eleme, paradox mó
don viszonylag kevés kutatás volt ezen 
a téren. [...] A nagyvad csoportosuló el
oszlása miatt mindig lesznek olyan te
rületrészek, ahol a vad [...] kárt fog 
okozni. Elég csak a múlt század elsõ fe
lében az Erdészeti Lapokban leírt polé
miákat olvasni, amikor a jelenleginél 
nagyságrendekkel kisebb méretû vadál
lomány mellett is arról cikkeztek, hogy 
az erdõsítéseket be kell keríteni.”

A probléma érzékeltetésére, tekint-
sünk át néhány adatot és összefüggést 
a nógrádi térség szakmatörténeti doku-
mentumaiból.

Egy, az Ipolyvidéki EFAG Zagyva-
pál falvi Erdészetének (ma a Kelet-Cser-
háti Erdészet része) 1973. évben induló 
üzemtervében rögzített megállapítás:

„…a vadállomány kevés számú õz
bõl és vaddisznóból áll, elvétve találha
tó nyúl, róka, borz és vadmacska. Fá
cán és fogoly nagy számban észlelhetõ. 
A nagyvad – fõleg a szarvas – kímélésé
vel, a vadállomány növelése erõsen in
dokolt.”

Kevés „eredményesebb” program 
volt ennél a szûkebb szakmánkban, 
amit nyilvánvalóan segítettek az agrári-
umban, a tájgazdálkodásban bekövet-
kezõ változások is. A nagyvadállomány 
robbanásszerû növekedésnek indult, 
valamint kiegészült a muflon, majd a 
dámszarvas sikeres betelepítésével.

Az erdei vadkártétel mára országosan 
elismert problémává nõtt. Ennek prezen-
tálásaként álljon itt néhány lényegesnek 
tûnõ, összefoglaló terítékadat – százhúsz 
esztendõs visszatekintéssel (1. ábra).

A Nógrád (vár)megyei nagyvadállo-
mány elmúlt fél évszázados alakulásra 
pedig érdemben következtethetünk a 
gím- és a dámszarvas terítékének idõso-
ros dinamikájából (2. ábra).

Mindezt érdemes értékelni – egye-
bek között – a 14/2018. (VII. 3.) AM 
rendelet „az Északi hegy és dombvidék 
Vadgazdálkodási Táj vadgazdálkodási 
tájegységeinek vadgazdálkodási ter
vérõl” tükrében.

Ez a jogszabály a 202 számú Nóg-
rád-Cserháti Vadgazdálkodási Tájegy-
ségben a gímszarvas fenntartható (az 
élõhelyet még nem veszélyeztetõ) lét-
számát 2000, a dámszarvasét 300 egyed
ben határozza meg. Eközben Nógrád 
vármegyében a gím terítéke már megkö-
zelíti a 6000, a dámé pedig az 1500 da-
rabot! 

Lapunk márciusi számában „Teendõk és szerepek a vadkár megelõzése érde-
kében” alcímmel, átfogó elemzés és iránymutatás jelent meg Kovács Ferenc, 
az Agrárminisztérium illetékes fõosztályvezetõje tollából. Ez a cikk egy 2022. 
õszi elõadássorozat tartalmi összefoglalójaként, értelemszerûen és elsõsor
ban a mezõgazdasági vadkár kérdéseivel foglalkozott. Tekintettel a nagyvad
állomány dinamikus alakulására és a 2023. tavaszi vadkárszezon mellbevágó 
tapasztalataira, érdemes ismét napirendre vennünk az erdei vadkárok je
lentõségét is. A problémakört röviden, néhány történeti, illetve idõsoros és 
aktuális Nógrád vármegyei összefüggés tükrében villantom fel.

1. ábra. Terítékadatok összevetése Forrás: Faragó Sándor: A történelmi Magyarország 
vadászati statisztikái 1879–1913; NYME, Sopron, 2009, Országos Vadgazdálkodási 
Adattár (OVA), 2022
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Bátran állíthatjuk, hogy a vadgazdál-
kodási tájban a fenntartható vadállo-
mány többszöröse él. 

Kovács Ferenc, az AM Vadgazdálko-
dási Fõosztályának vezetõje a bevezetõ-
ben említett cikkében utalt rá, hogy a 
Vadgazdálkodási Adattárban nyilvántar-
tott erdei vadkár-értékek több nagyság-
renddel alulmúlják a mezõgazdasági 
vadkárok értékét. Érdemes feltételezni, 
hogy ezek a hivatalos adatok még a jég-
hegy csúcsát sem érzékeltetik – így 
önma gukban, erõsen félrevezethetik 
azokat, akik ennek alapján próbálnak 
követ keztetni az erdei vadkárok jelentõ-
ségére. 

A szerzõ záró gondolatai között ol-
vashatunk két, erõs figyelmeztetést 
hordozó, súlyos megállapítást is:

„…sajnos ki kell mondanunk, hogy 
Magyarországon a 21. századi, az öko
lógiára alapozott vadgazdálkodás gya
korlati megvalósítása nem jó irányba 
haladt.”

„Az erdõés a mezõgazdasági károk 
megelõzése szempontjából már kezelhe
tetlen, túltartott nagyvadállomány lét
számszabályozásával már nem fognak 
boldogulni a vadgazdálkodók.”

Idõsorosan látva az erdei vadkárok 
valós alakulását a térségben – különö-

sen az elmúlt évtized, benne az utóbbi 
3–5 év exponenciális tendenciáit – tel-
jesen igazat kell adnom a szerzõnek. 
Mindezt annak ellenére is, hogy a vad-
disznóállományt az ASP-fertõzés hosz-
szú évekre visszavetette.

A rágás- és hántáskárok brutális mér-
tékben növekednek – szoros összefüg-
gésben a gím állományának növekedé-
sével és a dám populációjának határo-
zott terjeszkedésével. Azon a vidéken, 
ahol 10–15 évvel ezelõtt az erdõgazdál-
kodóknak semmiféle gondot nem je-
lentett a cseres-tölgyesek természetes 
felújítása (határidõre, jó minõségben 
történõ befejezése), ott ma nem lehet 
egy sarj akácos erdõfelújítást eljuttatni 
kerítés nélkül a sikeres elsõ erdõsítésig 
sem (!). Arra is volt példa, hogy egy 5–6 
esztendõn át, minden évben talajfel-
színig rágott akácos kipusztult, a helyén 
csak mesterségesen lehetett új erdõt lét-
rehozni – a fahasználat eredményét 
meghaladó ráfordítással. Ezen a vidé-
ken, itt Nógrádban, ez a helyzet gazda-
sági szempontból sem kezelhetõ. 

A meredek, vízmosásokkal szabdalt 
kelet-nógrádi dombok gyenge, kiélt 
termõhelyein V-VI. termõhelyi osztá-
lyú, véghasználati korra csupán 100–
130 köbméter/hektár nettó fakészletet 
produkálni képes akácosok tenyész-
nek. Esetükben az adott területre vetí-
tett fahasználati fedezet harmadát-felét 
is elvihetik a szükséges kerítés költsé-
gei. Emellett nem kérdés, hogy ilyen 
körülmények között, stabil védelem 
nélkül gondolni sem lehet az õshonos 
erdõállományok mageredetû természe-
tes felújítására.

A vadállomány további növekedése 
esetén, elõrevetíthetõ a szakszerû és 
fenntartható, az ökoszisztéma-szolgála-
tásokat is biztosító erdõgazdálkodás fo-

lyamatának – már megkezdõdött – tér-
ségi szintû lefékezõdése. 

Az extrém vadhatások a földhaszná-
lat valamennyi formáját érintik – az er-
dei és mezõgazdasági vadkárok, illetve 
a hatósági szankciók együttes terhei 
pedig kezelhetetlen mértékben fogják 
érinteni a vadászatra jogosultak többsé-
gének gazdálkodását. Az ökológiai kö-
vetkezményekrõl ne is beszéljünk…

Ha a jelenlegi nagyvadállomány 
drasztikus csökkentésének szükség-
szerûségét elfogadjuk, ahhoz a vélemé-
nyem szerint – az elhatározás és a meg-
felelõ vadászati kapacitás mellett – el-
kerülhetetlen lenne:

• A hatályos jogszabályok aktuális 
körülményekhez igazítása;

• A trófeabírálati irányelvek újra-
gondolása;

• A vadászati idények rugalmasabb 
meghatározása, illetve az idényen 
kívüli vadelejtés szabályainak 
egy szerûsítése, a szankciók fel-
függesztése; 

• Egyes, sok vadász által már 
egyébként is alkalmazott techni-
kai eszközök használatának lega-
lizálása;

• Az adott vadászterületen tartható 
vadfajok egyértelmû leírása, a 
helyben nem engedélyezett vad-
fajok szankciómentes elejtésének 
elõírása;

• A csak a statisztikában szerepelte-
tett elejtések visszaszorítása.

Egyelõre úgy látszik, hogy a vadbe-
tegségek és a visszatelepülõ nagyraga-
dozók hatása a kérõdzõ vadállományra 
nem meghatározó erejû.

Bíznunk kell abban, hogy képesek le
szünk úrrá lenni a vadkárok problémá
ján, ami ellenkezõ esetben akár lehetet
len helyzetbe is hozhatja az élõhely és a 
vadgazdálkodás jelen struktúráját.

Bajnai Csaba erdészetvezetõ
Ipoly Erdõ Zrt. Kelet-Cserháti 

Erdészete 
1. kép. Akácsarjak dámszarvas legelése 
után (a szerzõ felvétele)

2. kép. Befejezett erdõsítés egyre jellem
zõbb tavaszi látványa (a szerzõ felvétele)

2. ábra. Nógrád (vár)megye gím és dámszarvas terítéke 1973–2022 (Forrás: OVA)
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